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A JATE BTK 1985. évi 
oktatáskorszerűsítési pályá-
zatára készült pá lyamunká-
ban a jelenlegi bölcsészkari 
oktatási rendszer egyik leg-
főbb problémájának azt ta r -
tot tuk, hogy karunkon a ta-
nulásnak nincsen tét je . (A 
pályamunka kidolgozásában 
a cikkírókon kívül Csapó 
Benő, Csirikné Czachesz Er-
zsébet, Hoffmann Gizella, 
Szőke Katalin és Szőnyi 
György Endre vettek részt.) 
A felvételi vizsga az utolsó 
olyan erőpróba, amelynek 
valódi kockázata van. Az 
egyetemi kollokviumok és 
szigorlatok már nem jelen-
tenek valódi megméretést, a 
lemorzsolódás jelentéktelen, 
a k imaradásnak inkább sze-
mélyes okai vannak, min t -
sem a követelmények szigo-
rúsága. Ügy gondoltuk, hogy 
e problémát, legalábbis rész-
ben, a felvételi vizsgák kor-
szerűsítésével megoldhat juk. 
Az 1985. és 1986. évi felvé-
teli vizsgák idején lehetősé-
get kaptunk ar ra , hogy a 
hagyományos felvételit egy-
egy csoportban ún. „kom-
munikációs játékokkal" egé-
szítsük ki. 

A „kommunikációs 
játékok" lényege 

Kísérletünk a Pécsett a l -
kalmazott ún. „csoportdina-
mikai gyakorlatok" min tá já -
r a a felvételizők képességeit 
oldottabb légkörben, a szak-
mai felvételi vizsgák feszült-
ségétől mentes helyzetben 
próbál ta felmérni. Ezért a 
felvételi e részére a hagyo-
mányos szóbeli felvételi 
vizsgák után kerül t sor. A 
beszélgetést vezető t aná r 
(aki nem lehetett azonos a 
szakmai bizottság egyik tag-
jával sem) mintegy 10 főnyi 
hallgatósággal letelepedett 
egy asztal köré. Az ér téke-
lő tanárok — akik viszont 
a szakmai felvételi bizott-
ság tagjaiból kerül tek ki — 
a körön kívül elhelyezkedve 
figyelték a beszélgetést, de 
a n n a k menetébe nem ava t -
koztak be. A feladatokat 
igyekeztünk úgy összeállíta-
ni, hogy megadjuk a lehe-
tőséget a felvételizőknek, 
hogy az „egy szál ideges 
d iák szemben a bizottság-
gal" feszült kommunikációs 
helyzettől eltérő szituációban 
is megkísérelhessenek szá-
mot adni személyiségük jö-
vendő pályájuk szempont já-
ból fontos vonásairól. 

A feladatok különböző tí-
pusúak voltak, és sohasem 
közvetlenül a szakmai tu -
dásra kérdeztek rá. Bemu-
ta t tunk például egy közép-
iskolai vagy általános iskdlai 
osztályban lejátszódó néhány 
perces jelenetet video-felvé-
telról. A jelenet során a ta-
n á r pedagógiai, emberi szem-
pontból nehéz helyzetbe ke-
rül. A helyzet megoldása 
n e m szerepel a felvételeken; 
a feladat éppen az volt, 
hogy a felvételizők maguk 
fejezzék be a jelenetet. Egy 
másik gyakorlat során a je-
löltek három verset kaptak 
kézhez ugyanattól a költő-
től. A verseket úgy válasz-
tot tuk ki, hogy lehetőleg is-
meretlenek legyenek a fel-
vételizők számára. A három 
közül egynek a szövegét el-

rontottuk: néhány szót más 
(rokonértelmű, vagy éppen 
ellentétes jelentésű) szóval 
helyettesitettünk. A feladat 
az volt, hogy a jelöltek 
mondják meg — rövid gon-
dolkodási idő után — hogy 
szerintük melyik vers van 
elrontva, és hol. Véleményü-
ket meg is kellett indokol-
ni ; minden esetben inkább 
az érvelés logikája volt a 
fontos, s nem a javasolt 
megoldás helyessége. Ilyen 
és más hasonló gyakorlatok 
során a jelöltek egymással 
is vitatkozva alakították ki 
ál láspontjukat. A hát térben 
lévő értékelő tanároknak pe-
dig a lkalmuk nyílt megfi-
gyelni a felvételizők érvelé-
si képességét és magatar tá-
sát a vita fo lyamán; állás-
pon t juk kifej tése pedig köz-
vetlenül is számot adhatot t 
a tanári hivatásról, a taná-
ri magatartásról alkotott el-
képzeléseikről. Egy-egy al-
kalommal ké t vagy három, 
egymástól rendszerint elté-
rő típusú feladatot kaptak a 
felvételizők. A gyakorlatok 
időtar tama egyenként 15—20 
perc volt, így az egész já-
ték sohasem volt hosszabb 
egy óránál. 

A kísérlet eredménye 

A kommunikációs játékok 
sajnos nem hozták meg a 
vár t eredményt. Azt remél-
tük ugyanis, hogy a gyakor-
lat árnyalni fogja a szakmai 
felvételi vizsgán kialakult 
képet : az ott esetleg gyen-
gébben szereplő, de nem re-
ménytelen hallgatójelölt itt 
bizonyíthatja az egyetemre 
való alkalmasságát. (A gya-
korlatnak rontó e re j e — k í -
sérleti jellegéből adódóan — 
nem lehetett!) Ezzel szem-
ben azt tapasztaltuk, hogy 
ál talában i t t is azok szere-
peltek jól, akikkel a szak-
mai részben nem volt prob-
léma; egyetlen esetben pe-
dig olyan felvételizők bizo-
nyultak itt kiválóaknak, 
ak ik szakmai tudat lanságuk 
mia t t semmiképpen sem ke-
rülhettek be az egyetemre. 
A kísérlet tehát a szelektá-
lás szempontjából ered-
ménytelennek bizonyult: az 
esetek túlnyomó többségé-
ben egyszerűen megismétel-
t e a szakmai felvételi ered-
ményét. 

Egyetlen tanulság mégis 
van: ahhoz ugyanis, hogy a 
délutánt felszabadítsuk a 
gyakorlat számára, feltétel 
volt a szakmai bizottság 
kettéválasztása; azaz a hall-
gató jelöltek a különböző fel-
vételi tárgyaikból külön te-
remben vizsgáztak, külön 
bizottság előtt. Ezáltal a fel-
vételi vizsga egész ideje je-
lentősen csökkent, ugyanak-
kor több idő jutott egy-egy 
tantárgyra, és felkészülési 
időt is tudtunk biztosítani. 
Ezt mind a felvételizők, 
mind a vizsgáztatók általá-
ban jobbnak tar tot ták az 
eredeti, osztatlan bizottságok 
előtt való vizsgázásnál. 

Új Javaslatunk 

A bevezetőben megfogal-
mazott probléma azonban 
továbbra is probléma ma-
r a d ; ma azonban már nem 
hiszünk abban , hogy meg-

oldása a felvételi vizsgák tikai vívmányainkat sem 
korszerűsítésében rejlik. Űj kellene föladnunk. Minden-
javaslatunk egészen más kinek meglenne a lehetősé-
irányból és egy csapásra ol- ge arra , hogy anyagi hely-
daná meg a problémát. zetétől függetlenül tanulhas-

, . son, ha képességei ezt meg-
1. Javasla tunk lenyege: az e n g € d i k ; a 2 önköltségesek 

egyetem legyen mind az ok- n e m vesznek el előlük he-
tatók, mind a hallgatók ré- i y e k e t . Viszont az ú j rend-
széről tel jesí tményorientált ; s 2 e r lehetővé tenné, hogy 
az egyetemnek legyen lehe- k l ó b a n azok tanul janak in-
tősége ar ra hogy hiányzó g y e n e s e n , akik ezt a legjob-
anyagl eszközeit legalább b a n megérdemlik, s ezér t az 
részben maga termelhesse előnyért nem egyszer, a fel-
meg. Mindezek szellemeben vételi vizsgán, hanem évről 

e ^ , l e u h e ^ é g ! f vaZ> ¿ l 0 g y a « v r e m e 6 kell küzdeni, 
külföldi hallgatókhoz hason-
lóan magyar állampolgárok 2. A hallgatók közvetle-
is tanulhassanak önköltséges nebbül érzékelnék tanulmá-
alapon egyetemeinken. nyl előmenetelük előnyeit és 

hátrányai t ; teljesítményük a 
2. Továbbra is megmarad- versenyszituáció kialakításá-

na a felvételi, de sikertelen v a l nyilvánvalóan növeked-
vizsga eseten, vagy akár fel- n e 
vételi kísérlet nélkül is ön-
költséges alapon bárki be- 3. A befolyt tandí j 50%-a 
iratkozhatna az egyetemre, minden félév végén prémi-
aki középfokú végzettséggel umként kiosztható lenne az 
rendelkezik. A felvételi oktatómunkában, illetve an-
vizsgán sikeresen megfelel- nak kiszolgálásában (admi-
tek tandíjmentesek, de autó- nisztrátorok, könyvtárosok 
matikusan ez csak az első stb.) részt vevő egyetemi 
félévben lenne így. A má- dolgozók között. A másik 
sodik szemesztertől (és min- 50% befolyna az egyetem 
den további szemeszter kasszájába, s azt a minden-
után) lehetséges az á t ren- kori szükségleteknek meg-
deződés: mindig a legjobb felelően lehetne felhasználni, 
tanulmányi eredményt elért 
hal lgatók a tandíjmentesek. 4. Versenyszituáció ala-
S számukat a felvételi ke- kuIhatna ki a különböző 
retszám határozza meg: a magyarországi egyetemek 
tandíjmentesség téhát nem között is. Az egyetemek 
bizonyos tanulmányi átlag- ugyanis érdekeltek lennének 
hoz lenne kötve, hanem egy abban, hogy minél több hali-
meghatározott keretszámhoz, gatójuk legyen, s ez végső 
A többiek önköltséges ala- s o r o n a z egyetemi oktatás 
pon folytathatnák tanulmá- színvonalának növekedésé-

,, . . . , hez vezethetne, nyaikat, abban a reményben, 
hogy jó tanulmányi ered- -
mény esetén a következő Jovaslat O gyakorlati 
szemeszterben átkerülhetnek megvalósításra 
a tandí jmentes csoportba. 
így kialakulna egy állandó E vázlatosan jelzett rend-
létszámú tandí jmentes és szert részletesen kidolgozott 
egy változó létszámú önkölt- formában néhány éven át 
séges hallgatói réteg, a ke t - kísérletképpen kellene ki-
tő közötti természetes f iuk- próbálni a JATE egyes ka-
tuáció lehetőségével. rain, esetleg csak a BTK-n. 

A kísérlet eredményeit f i-
gyelembe véve kellene dön-

, , . , . teni általánossá tételéről, 
varható előnyei módosításáról vagy elvetésé-

1. Megszűnne a felvételi r ö 1- , 
.perdöntő szerepe, ugyanak- MALECZKI MARTA 
kor eddig elért szociálpoli- SZAJBÉLY MIHÁLY 

Az új rendszer 

Az egyetemi tanács ülése 

és az „intézményi négyszög" dönté se után 

Hogyan hasznosítják 
a JATE épületeit? 

Négy és fél órán át ülése- Az egyetemi tanács elfo-
zett november 13-án a Jó- gadta az intézmény munka-
zsef Attila Tudományegye- ügyi szabályzatát. A bérgaz-
tem Tanácsa. A hosszúra dálkodási szabályzat v i tá já t 
nyúlt tanácskozás oka, hogy megkezdték, á m — a rektor 
a testület sokakat érintő döntése a lapján — a végle-
problémákról — az egyete- ges állásfoglalásra a testület 
mi épületeknek a VII. öt- december U- i ülésén kerül-
éves terv időszakában vár- het sor. A tanács végül ha -
ható hasznosításáról és fel- tározott a József Att i la-em-
újításáról, az intézmény lékplakett adományozásáról, 
munkaügyi és bérszabályza- m a j d egyetértett azzal, hogy 
tának módosításáról — tár- Szent-Györgyi Albert emlé-
gyalt. A témák v i tá já t dr. kére a JATE és a SZOTE kö-
Csákány Béla rektor vezette, zös, nyilvános, ünnepi ta-

Az egyetemi épületek nácsülést rendezzen decem-
hasznositásáról és felújítá- ber 15-én 15 órától az Aulá-
idról írásbeli előterjesztés ban, illetve elfogadta a TTK 
készült, ehhez dr. Szabó De- államvizsgáztató bizottságai-
zső gazdasági főigazgató szó- nak elnökeire tett javasla-
beli kiegészítést fűzött, a ta- tot. 
nács 12 tagja kérdést, 15 tag- A J A T E r e k t o r a p á r t . 
ja véleményt fogalmazott szakszerVe2eti és 'KiSZ-bi-

,zottságának titkara, vagyis 
az „intézményi négyszög" kói papírra vetették állás-

pont jukat . Az egyetem 1985-
ben megfogalmazott komp-
lex hasznosítási terve máris 
elavult, mer t ú j helyzetet te-
remtett , hogy a Művelődési 
Minisztérium megvásárolta a 
Délép-szállót. Az „új" tények 
közé tartozik az is, hogy az 
Irinyi kollégium életveszé-

döntéséröl dr. Csákány Bé-
lát kérdeztük. Megtudtuk, 
hogy a városközpontban álló 
épületekből az „Irinyin" kí-
vül a József flttila Kollégi-
um lakóit is kiköltöztetik. 
(Megjegyezzük, az if júsági 
szervezet képviselője kiállt a 
„jakósok" érdekeiért, költözé-

lyesse vált epuleteből még s ü k e U e n { o g l a l t A U á s t ) A z 
kel költözniük a J r i n y i s e k - . d e C e m b e r első le-

hallgatóknak. illetve a Sag- l é b a J a k ó s o k . . a v i z s g a _ 
vári gimnázium „B" epüle- i d ő s z a k v é é n f o g l a l j á k e l a 
tének felúj í tását már meg- v o l t D é l é p . s z á l l ó e g y r é s z é t . 
rendeltek Ebből következő- A K o s s u t h L a j o s s u g á r ü t i 
en a testületi tagoktól első- é p ü i e t b e n egységes vezetés 
sorban a Délep-szálló, vala- a l a t t ü j k o l l é g i u m a I a k u l f 
mint az Irinyi kollégium és 
a Ságvári gimnázium ú j j á -
varázsolt épületének haszno-
sításáról; a József Attila és 
az Eötvös Loránd Kollégium 
sorsáról; az egyetemi könyv-
tár bővítésének, azaz a Gaz-
dasági Igazgatóság ú j épület-
be költözésének szükségessé-
géről kértek véleményt. A 
vi tában néhányan elvi, töb-
ben részletkérdéseket fesze-
gettek. A testület végül úgy 
határozott, hogy élvezzen "év"ülüéi rendbehozat-
prxoritast a diakszociális el- ja az egyetem> s 1987 s z e p . 
latas, másodsorban az okta- temberétől házaspár hallga-

U] 
melynek keretében több kö-
zösség, így például a József 
Attila Kollégium relatív ön-
állósággal működhet . Tehát 
— mint a rektor mondta — 
„a JAKO nem szűnik meg, 
csak jelenlegi helyén szüne-
tel". Ha a kollégiumi szelle-
met életben t a r t j ák és az 
igény megmarad, akkor az 
„Irinyi" felúj í tot t épületébe 
visszakerülhetnek a „ jakó-
sok". A József Attila kollé-

tási feltételek javításának 
lehetőségeit vegyék figyelem-
be, a részletekről pedig dönt-
sön az „intézményi négy-
szög". 

Hírek a főiskoláról 
A Teleki Blanka Kollégi- kozódó, felmérő munká t vég- KISZ-, állami és szakszerve-

um megpályázta a Kiváló zett a főiskolán. zeti vezetőivel folytatott be-
Kollégium címet, ezért a * ^ . szélgetést az ifjúságpolit ika 
„ , . , , . . . , . November 20-an a városi helyi ervenyesuleserol, a 
KibZ KB es a minisztérium X I S Z - b i z o t t s á g első t i tkára, KISZ helyzetéről, szerepéről, 
közös minősítő bizottsága no- Tóth Tamás és t i tkára, Csá- a JGYTF ifjúsági szervezete 
vember 19-én és 20-án tá jé- nyi Zoltán a főiskola párt, előtt álló feladatokról. 

Ülésezett az MSZMP JATE V. B. 
Az információs munka hallgatókat érintő kérdéskö- mazó közösség vagy egyén 

helyzetét vi tat ta meg leg- rök összegyűjtésére ellenben mielőbb megtudhassa a kér-
utóbbi (november 20-1) ülé- nagyobb figyelmet kell for- désére adott választ. Az in-
sén az MSZMP József Atti- dítani ezentúl. A KISZ és a formációs munka javítása a 
la Tudományegyetemi vég- párttaghallgatók segíthetnek párt tal szembeni bizalom iz-
rehaj tó bizottsága. A testű- a feladat megoldásában. mosodásához^föHétlenül hoz-
let megállapította, hogy a Szükségesnek látszik a visz- f á s \ ^oglaí t í tanulmányi é's 
pártalapszervezetek infor- szajelzés javítása, vagyis, vizsgaszabályzat tervezeté-
mációs munká ja javult, A hogy a problémát megfogal- ről. 

tók és a létszámában kibő-
vülő Eötvös Loránd Kollé-
gium költözik oda. A köz-
ponti könyvtár bővítése 
egyelőre nem lehetséges, 
vagyis a Gazdasági Igazga-
tóság nem költözik ú j helyre. 
A Ságvári gimnázium reno-
vált „B" épületét a Termé-
szettudományi Kar kapja 
meg. A kar dékánjának és 
az akadémia főt i tkárának 
megbeszélése után ide köl-
tözhet a Szegedi Akadémiai 
Bizottság Székházából né-
hány kutatócsoport. A tervek 
szerint — melyek valóra vá-
lásához az anyagi eszközöket 
még ezután kell megszerez-
ni — az „Irinyi" újjávará-
zsolt épületét elsősorban ok-
tatási célokra fogják hasz-
nálni: tantermeket a lakí ta-
nak ki, a lektorátus és az ok-
tatástechnikai központ kap 
helyet, az alagsorban sport-
és kulturális célokat szolgá-
ló helyiségek lesznek. A fel-
új í tás után helyet kaphatna 
ott a Gazdasági Igazgatóság 
is, így lehetővé válna a 
könyvtár bővítése. A vázolt 
elképzelés a legjobb esetben 
1990-ig valósulhat meg. 

V. I. 


